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La present acta, una vegada aprovada pel Ple, es publica en la web d'aquest Ajuntament de manera íntegra, 

sense cap mena de restricció i d'accés/consulta oberta en internet. L'eventual presència de dades personals o 

informació que identifique o que pot fer identificables persones físiques, queda omesa o substituïda per ***, 

llevat que concórrega alguna base jurídica que legitime el seu tracte, conforme estableix l'article 6 del 

Reglament Europeu de Protecció de Dades 2016/679 (RGPD) i l'art. 8 de la Llei orgànica 3/2018, de 5 de 

desembre, de Protecció de Dades Personals i garantia dels drets digitals. 

 

ACTA NÚM. 4/2024 

 

ACTA DEL PLE ORDINARI DE LA CORPORACIÓ MUNICIPAL, CELEBRAT EL 

DIA U DE FEBRER DE DOS MIL VINT-I-QUATRE 

 

A la ciutat de Sagunt, el dia u de febrer de dos mil vint-i-quatre, a les 17 hores i 5 minuts, 

es reuneixen, a la Sala d’Actes del Centre Cívic, sota la Presidència de l’Il·lm. Sr. Alcalde, Sr. 

Darío Moreno Lerga, els següents regidors i regidores: 

Sra. María José Carrera Garriga 

Sr. Javier Raro Gualda 

Sra. Nuria Afra Carbó Dolz 

Sr. Raúl Palmero Plumed 

Sra. Ana Mª Quesada Arias 

Sr. Jorge Vidal Miguel 

Sra. Natalia Antonino Soria 

Sr. Francisco Javier Timón Saura 

Sra. Patricia Sánchez Mínguez 

Sr. Antonio Iborra Torres 

Sra. María Rubio Marcos 

Sra. María Isabel Sáez Martínez 

Sr. Joaquín Catalán Núñez 

Sra. Eva Mª Cayuela Medina 

Sra. Sara Cañada Rus 

Sr. Antonino Muñoz Ruiz 

Sr. Manuel González Sánchez 

Sr. Juan Antonio Guillén Juliá 

Sra. Lidia Sánchez Valls 

Sr. Alejandro Vila Polo 

Sr. José Tomas Serrano Fenollosa 

Sr. Josep Maria Gil Alcamí 

Sra. Maria Josep Picó Garcés 

Sr. Roberto Rovira Puente 

 

EXCUSA ASSISTÈNCIA: 

 

 Assistits del secretari general, Sr. Emilio Olmos Gimeno, i de l’interventor, Sr. Sergio 

Pascual Miralles, a fi de realitzar sessió ordinària del Ple de la corporació, en primera 

convocatòria. 

  

 Es fa constar que la Sra. Sáez s’incorpora a la sessió al final del punt 6 a les 18 hores. 

 

 La Presidència obri l’acte i, vist que tots han sigut convocats en legal forma i que hi ha 

prou quòrum, s’examinen els assumptes que tot seguit es relacionen i que han estat a disposició 

de les persones convocades a aquest Ple des de la data de la convocatòria. 

 

P R I M E R A   P A R T:  PART RESOLUTÒRIA 
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1 EXPEDIENT 1748453H. APROVACIÓ ACTA SESSIÓ ORDINÀRIA PLE 231205 
Resultant que, juntament amb la convocatòria i l’ordre del dia, en l’expedient electrònic 

corresponent, s’ha posat a la disposició de totes les regidores i regidors l’esborrany de l’acta de 

la següent sessió plenària: 

5 de desembre de 2023 

 

Considerant el que disposa l’article 121.2 de la Llei 8/2010, de 23 de juny, de la 

Generalitat, de Règim Local de la Comunitat Valenciana, sobre l’elaboració i l’aprovació de les 

actes de les sessions dels òrgans col·legiats. 

I considerant que, segons el que preveuen els articles 86 i 89 del vigent Reglament 

Orgànic Municipal, com a primer punt de l’ordre del dia del Ple de la corporació ha de figurar 

l’aprovació d’actes de sessions anteriors. 

 

Se sotmet a aprovació l’acta de la sessió dalt esmentada. 

 

Sotmés l’assumpte a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 24. Regidors absents 

en la votació: 1, senyora Sáez. Vots a favor: 24, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, 

Palmero, Quesada, Vidal, Antonino, Timón, Sánchez, Iborra, Rubio, Catalán, Cayuela, Cañada, 

Muñoz, González, Guillen, Sánchez, Vila, Serrano, Gil, Picó i Rovira; per la qual cosa, el Ple 

de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA: 

Aprovar l’esborrany de l’acta de la següent sessió plenària: 

5 de desembre de 2023 

 

2 EXPEDIENT 1749862P. APROVACIÓ ACTA SESSIÓ ORDINÀRIA PLE 240104 
Resultant que, juntament amb la convocatòria i l’ordre del dia, en l’expedient electrònic 

corresponent, s’ha posat a la disposició de totes les regidores i regidors l’esborrany de l’acta de 

la següent sessió plenària: 

4 de gener de 2024 

 

Considerant el que disposa l’article 121.2 de la Llei 8/2010, de 23 de juny, de la 

Generalitat, de Règim Local de la Comunitat Valenciana, sobre l’elaboració i aprovació de les 

actes de les sessions dels òrgans col·legiats. 

I considerant que, segons el que preveuen els articles 86 i 89 del vigent Reglament 

Orgànic Municipal, com a primer punt de l’ordre del dia del Ple de la corporació ha de figurar 

l’aprovació d’actes de sessions anteriors. 

 

Se sotmet a aprovació l’acta de la sessió dalt esmentada. 

 

Sotmés l’assumpte a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 24. Regidors absents 

en la votació: 1, senyora Sáez. Vots a favor: 24, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, 

Palmero, Quesada, Vidal, Antonino, Timón, Sánchez, Iborra, Rubio, Catalán, Cayuela, Cañada, 

Muñoz, González, Guillen, Sánchez, Vila, Serrano, Gil, Picó i Rovira; per la qual cosa, el Ple 

de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA: 

Aprovar l’esborrany de l’acta de la següent sessió plenària: 

4 de gener de 2024. 

 

3 EXPEDIENT 1239855X. MANIFESTACIÓ DE L’AGRUPACIÓ AIGÜES 

ALMARDÀ SOBRE CESSIÓ POU ALMARDÀ I INSTAL·LACIONS A 

L’AJUNTAMENT DE SAGUNT 



 3 

ANTECEDENTS DE FET 

PRIMER. Vist que, en data 17 de novembre de 2022, la Societat Civil Particular AGRUPACIÓ 

AIGÜES ALMARDÀ va dirigir una sol·licitud a l’Ajuntament de Sagunt, per la qual sol·licitava: 

(i) la recepció expressa definitiva de les infraestructures i obres de proveïment d’aigua potable, 

gestionades fins a la data per l’Agrupació, així com la seua posterior adscripció al servei municipal; 

(ii) la recepció de la gestió del servei de proveïment a les zones on l’Agrupació havia realitzat la 

gestió; i (iii) que l’Ajuntament adquirira les infraestructures, obres, instal·lacions, finca, béns i 

drets que permeten la prestació del servei d’aigua potable en les zones assenyalades. 

 

Tal sol·licitud es justifica, a més d’en raons d’índole sanitària, en què des que van ser urbanitzades 

les zones de la platja situades al nord de Sagunt (Almardà, Corint, Malvasur i Malva-rosa de 

Corint) van rebre el subministrament d’aigua potable gràcies a diferents pous de titularitat privada. 

De fet, en l’actualitat, el subministrament que es presta a una part de les urbanitzacions situades 

allí encara és a càrrec de l’Agrupació, formada al seu torn per agrupacions de propietaris amb 

capital exclusivament privat, raó per la qual es va dirigir davant l’Ajuntament sol·licitant la 

recepció de les seues infraestructures. 

 

SEGON. Vist que, després de rebre la sol·licitud de 17 de novembre de 2022, l’Ajuntament es va 

dirigir a AIGÜES DE SAGUNT, SA, en data 13 de juny de 2023, en la seua condició de 

concessionari del servei de proveïment d’aigua al terme municipal de Sagunt, perquè analitzara la 

viabilitat tècnica i econòmica d’integrar en el servei municipal les infraestructures que havien sigut 

gestionades per SCPAAA. 

 

És per això que, a l’agost de 2023, la Concessionària va elaborar i va presentar l’“Informe en 

relació a la cessió del pou i instal·lacions d’Almardà al terme municipal de Sagunt (València)”, el 

contingut del qual comprén: (i) descripció de les instal·lacions que serien objecte de recepció en 

el servei; (ii) projecte tècnic d’obres per al proveïment de les zones que s’integren al sistema 

municipal; i (iii) estudi de viabilitat econòmica de la gestió en el municipi de Sagunt. (Estudi que 

obra en l’expedient.) 

 

TERCER. Vist que, davant de la situació descrita i a l’efecte de fer possible el subministrament 

domiciliari d’aigua potable a les zones ressenyades, per l’Alcaldia i de manera verbal, se sol·licita 

de Secretaria l’emissió d’un informe jurídic que analitze la sol·licitud plantejada per l’Agrupació 

en data 17 de novembre de 2022 i, a la vista del seu contingut, informe sobre la procedència 

d’integrar les infraestructures gestionades per l’Agrupació dins del sistema municipal, amb 

expressa explicació, si és el cas, de quin seria el mecanisme més convenient des d’un punt de vista 

jurídic donades les circumstàncies. 

 

QUART. Atés que, d’acord amb l’informe jurídic emés per la Secretaria General en data 19 de 

gener que consta en l’expedient, es considera necessària la integració de les infraestructures 

gestionades fins a la data per l’Agrupació dins del servei municipal. I això perquè el Concessionari 

té encomanada la labor de prestar el servei de subministrament en la totalitat del municipi, sent 

inqüestionable la seua obligació d’assumir la gestió d’aquelles infraestructures que, fins a aquest 

moment, havien sigut explotades per l’Agrupació. 

 

El Concessionari -Aigües de Sagunt- és el responsable de prestar el servei en tot el municipi des 

que l’Ajuntament, en l’exercici de les seues competències en matèria de proveïment d’aigua 

potable, va decidir crear la societat mixta municipal, incloent en el seu objecte social, entre altres 

qüestions, el subministrament d’aigua potable dins del seu terme municipal, tal com va quedar 

reflectit en el Plec de Clàusules Administratives Particulars per a la selecció del soci privat i en els 

Estatuts del Concessionari. 
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Conclou l’informe, per tant, que el Concessionari no sols pot, sinó que ha de gestionar el servei de 

subministrament d’aigua en la totalitat del municipi, la qual cosa justifica la procedència que 

l’Agrupació cedisca les seues infraestructures perquè puguen ser gestionades pel Concessionari. 

 

Concretament, les infraestructures cedides al Concessionari serien les següents: 

(i) Pou equipat amb dos bombes (una d’elles de reserva); 

(ii) Planta de tractament d’aigua dosificadora de clor; 

(iii) Depòsit elevat; 

(iv) Centre de transformació 

(v) Les canonades que proveïxen als polígons. 

Aquestes infraestructures, a excepció de la xarxa, es troben en la finca denominada MONTIVER-

LA TORRETA, polígon 60, parcel·la 86 (4), situada al terme municipal de Sagunt amb les 

coordenades UTM següents: X 730.054, I 4.399.019. La seua referència cadastral és la següent: 

46222A60000860000JG. 

 

Igualment, l’Agrupació haurà de cedir totes aquelles ferramentes que siguen necessàries per a 

permetre l’ús de les infraestructures cedides (padró d’usuaris, inventari de canonades, etc.). 

 

D’acord amb l’Informe, la cessió de les infraestructures pot articular-se de diferents maneres, 

considerant-se que l’opció més recomanable consistix en la cessió – adquisició - de les 

infraestructures directament pel Concessionari – Aigües de Sagunt - perquè, una vegada finalitzada 

la seua duració social, tinga lloc la seua reversió en favor de l’Ajuntament, juntament amb les altres 

instal·lacions que integren el servei. 

 

S’opta per aquest mecanisme per ser la solució més àgil i senzilla, permetent la integració de les 

infraestructures en un breu termini de temps i simplificant el nombre de tràmits a realitzar, la qual 

cosa resulta especialment convenient a la vista de les circumstàncies que concorren en aquest cas. 

 

CINQUÉ. Considerant que, a conseqüència de recents canvis normatius, els criteris de la qualitat 

de l’aigua s’han vist endurits i, en les condicions actuals, cal qüestionar que l’Agrupació puga 

complir els paràmetres normatius de qualitat de l’aigua (d’això és conscient l’Ajuntament) i, en 

definitiva, que puga garantir el subministrament d’una aigua apta per al consum humà. 

Concretament, els nous paràmetres es deuen a l’entrada en vigor del Reial decret 3/2023, de 10 de 

gener, pel qual s’estableixen criteris tècnics sanitaris de la qualitat de l’aigua de consum, el seu 

control i subministrament. 

 

Considerant que la Generalitat Valenciana, a través de la Direcció del Departament de Salut 

Pública de la Conselleria de Sanitat Universal i Salut Pública, ha arribat a qualificar l’aigua de 

consum subministrada en Malvasur com a “No apta per a consum, amb restricció d’ús per a beure, 

cuinar i preparar aliments”, posant en relleu la imperiosa necessitat d’adoptar mesures que 

permeten a la població accedir a aigua apta per al seu consum. 

 

Considerant que, davant d’aquesta situació, l’Ajuntament ha d’adoptar les mesures necessàries per 

a assegurar el compliment dels paràmetres de qualitat de l’aigua. No debades, a més de ser el titular 

del servei de subministrament, l’Ajuntament ostenta responsabilitat en matèria de control sanitari 

del medi ambient, en particular en el seu vessant de control sanitari del proveïment d’aigües, tal 

com assenyala l’article 42.3 de la Llei 14/1986, de 25 d’abril, General de Sanitat. 
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I, d’altra banda, la integració de les infraestructures assenyalades, que inclouen un punt de captació 

inscrit en el catàleg d’aigües privades, permetrà comptar amb una font de subministrament 

addicional immediatament disponible per a usos que no requerisquen d’aigua potable, com ara 

aigualeig, reg, dutxes de platja, etc., contribuint d’aquesta manera a un ús més eficient de l’aigua. 

 

SISÉ. Considerant que en l’informe al qual s’està fent al·lusió apareix justificada la necessitat 

d’integrar les infraestructures en el servei municipal al més prompte possible, l’Ajuntament té la 

potestat de dictar ordres al Concessionari perquè aquest últim adopte les actuacions que siguen 

necessàries per a un correcte funcionament del servei, de manera que pot ordenar al Concessionari 

que adquirisca les infraestructures gestionades per l’Agrupació per a assegurar una adequada 

prestació del servei en les zones corresponents. Tot això en la seua condició de titular del servei i 

Administració concedent. 

 

Aquesta potestat està prevista, principalment, en el Reglament de serveis de les Corporacions 

Locals, aprovat per Decret de 17 de juny de 1955, l’article del qual 127 estableix, en l’apartat 1.1.ª, 

que “La corporació concedent ostentarà, sense perjuí de les quals procedisquen, les potestats 

següents: 1a. Ordenar discrecionalment, com podria disposar si gestionara directament el servei, 

les modificacions en el concedit que aconsellara l’interés públic, i, entre altres: a) la variació en 

la qualitat, quantitat, temps o lloc de les prestacions en què el servei consistisca...” 

 

I, en termes similars, l’article 126 del RSCL disposa, en l’apartat 2, que: “En el règim de la 

concessió es diferenciarà: a) el servei objecte d’aquesta, les característiques del qual seran 

lliurement modificables pel poder concedent i per motius d’interés públic...”. 

 

SETÉ. Considerant, per tant, que l’Ajuntament està facultat per a ordenar les variacions en el 

servei que siguen necessàries per a satisfer l’interés públic. I en el cas que ens ocupa, l’interés 

públic és sens dubte evident, per tal com la titularitat del servei correspon l’Ajuntament (de manera 

que té l’obligació d’assumir la seua prestació, en aquest cas mitjançant la fórmula de gestió 

indirecta triada), i a més concorren raons sanitàries que exigeixen la integració de les 

infraestructures en qüestió dins del sistema municipal. 

 

Considerant com també s’estableix en el RSCL, l’Ajuntament ha de garantir que, en tot moment, 

es mantinga l’equilibri financer de la concessió (entre altres, articles 126.2,b) i 127.2,2n). 

Procedeix, per tant, que el Concessionari puga amortitzar degudament el cost de les actuacions a 

realitzar, la qual cosa podria aconseguir-se a través de les tarifes vigents en l’actualitat o aquelles 

que puguen aprovar-se o modificar-se en el futur. 

 

VUITÉ. Considerant que, encara que l’acord adoptat puga contindre totes les qüestions 

accessòries que es consideren oportunes per a materialitzar l’adquisició i l’adscripció de les 

instal·lacions al servei, podrien incloure’s, entre altres i a títol d’exemple, els corresponents 

compromisos en matèria de renovació de les escomeses individuals de les zones afectades, així 

com els compromisos oportuns quant a inversions en renovació de xarxes sembla més adequat 

incloure aquestes qüestions en el futur contracte de compravenda que es formalitze entre Aigües 

de Sagunt (concessionari del servei municipal) i la Societat Civil Particular AGRUPACIÓ 

AIGÜES ALMARDÀ titular dels béns oferits a l’Ajuntament i que realitza el subministrament en 

l’actualitat. 

 

NOVÉ. Considerant que, per a materialitzar la cessió de les infraestructures, s’haurà de celebrar 

el corresponent contracte de compravenda entre el Concessionari –que és qui utilitzarà les 

infraestructures i en el patrimoni de les quals i fins a la fi de la concessió quedaran els béns–, i 

SCPAAA, el qual quedarà subjecte al règim jurídic previst en la legislació patrimonial. 
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Considerant que, per a garantir que les instal·lacions transmeses a Aigües de Sagunt seran aptes 

per a la seua finalitat que es persegueixen, SCPAAA haurà d’incloure, juntament amb els béns 

transmesos, totes aquelles ferramentes que siguen necessàries per a la prestació del servei, com ara 

padró d’usuaris, inventari de canonades, etc. 

 

Considerant igualment que una vegada adquirides les infraestructures, el Concessionari haurà de 

realitzar els tràmits oportuns davant de la Confederació Hidrogràfica del Xúquer en relació amb 

l’aprofitament transmés. 

 

DESÉ. Considerant que, una vegada finalitzada la duració social d’Aigües de Sagunt, les 

infraestructures a adquirir a la Societat Civil Particular AGRUPACIÓ AIGÜES ALMARDÀ 

s’integrarien en el patrimoni de l’Ajuntament en virtut de l’oportuna reversió de les instal·lacions, 

tal com està previst en la Clàusula Tercera del contracte subscrit el 25 de juny de 2007 entre 

l’Ajuntament i AIGÜES DE VALÈNCIA, SA, segons la qual: “Expirat el termini de duració de 

la societat revertirà a l’entitat local el seu actiu i passiu i, en condicions normals d’ús, totes les 

instal·lacions i béns materials integrants del servei, sense que això genere cap dret 

d’indemnització i sense perjuí del sistema d’amortització de la part privada del capital social”. 

Aquesta previsió contractual reflecteix una regla ja prevista en el règim normatiu de la gestió de 

serveis (article 111.2 del RSCL). 

 

ONZÉ. Es considera òrgan competent per tal com, encara que siga col·lateralment, l’acord a 

adoptar incideix directament en la concessió que gestiona Aigües de Sagunt, al Ple de la 

corporació. Per la qual cosa, prèviament, segons el que s’estableix en l’article 123.1 del ROF haurà 

de sotmetre’s a dictamen de la comissió informativa competent, a saber: “Les comissions 

informatives, integrades exclusivament per membres de la corporació, són òrgans sense 

atribucions resolutòries que tenen per funció l’estudi, informe o consulta dels assumptes que 

hagen de ser sotmesos a la decisió del Ple i de la Comissió de Govern quan aquesta actue amb 

competències delegades pel Ple, excepte quan hagen d’adoptar-se acords declarats urgents”. 

 

Sotmés l’assumpte a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 24. Regidors absents 

en la votació: 1, senyora Sáez. Vots a favor: 24, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, 

Palmero, Quesada, Vidal, Antonino, Timón, Sánchez, Iborra, Rubio, Catalán, Cayuela, Cañada, 

Muñoz, González, Guillen, Sánchez, Vila, Serrano, Gil, Picó i Rovira; per la qual cosa, de 

conformitat amb el dictamen de la Comissió Informativa d’Hisenda i Patrimoni, el Ple de 

l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA: 

 

PRIMER: Ordenar i autoritzar a Aigües de Sagunt, en la seua qualitat de concessionari del servei 

municipal de proveïment d’aigua, que procedisca a l’adquisició de les infraestructures gestionades 

fins a la data per Societat Civil Particular AGRUPACIÓ AIGÜES ALMARDÀ oferides a 

l’Ajuntament per tal com, a més que aquesta actuació es considera necessària per a l’adequada 

prestació del servei i, en particular, per raons urgents d’índole sanitària, a l’efecte de garantir que 

l’aigua subministrada siga apta per al seu consum, és la societat mixta Aigües de Sagunt qui 

utilitzarà els béns per a l’adequada prestació del servei. 

 

En aquest sentit, i sense perjuí dels concrets termes que es negocien entre Aigües de Sagunt i 

l’Agrupació, la cessió comprendrà els següents extrems: 

 La totalitat de les infraestructures hidràuliques que actualment gestiona l’Agrupació; 

 Les dades dels seus socis corresponents a cada subministrament necessaris per a la 

facturació del servei prestat; 
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 El preceptiu inventari de canonades classificat per carrers, materials diàmetres, material i 

antiguitat (quan es conega), en suport digital, en el format d’ús comú (fitxers Excel, PDF) 

així com els elements accessoris existents; vàlvules de tall, desguassos i ventoses; i 

 Un pla en suport preferentment digital, així mateix d’ús comú, que reflectisca el traçat en 

planta, el més aproximat possible, així com la ubicació aproximada dels elements 

accessoris indicats anteriorment, i els esquemes hidràulics dels pous. 

 El preu es fixa en 88.000 €, que seran amortitzats en les tarifes aplicables en el període 

concessional restant. 

 

Per part seua, una vegada materialitzada l’adquisició, Aigües de Sagunt procediria a: 

 incorporar les xarxes actuals de l’Agrupació al sistema de subministrament d’aigua potable 

del municipi; 

 operar i mantindre la totalitat del sistema hidràulic de l’Agrupació; 

 garantir el subministrament d’aigua potable als actuals comuners de l’Agrupació, en les 

mateixes condicions en què es ve prestant a la resta del municipi; i 

 facturar el servei prestat, prenent com a base el consum registrat pels comptadors 

divisionaris, a les tarifes vigents a cada moment. 

 

SEGON: Els costos assumits per Aigües de Sagunt podran amortitzar-se amb càrrec a les tarifes 

vigents en l’actualitat o aquelles que puguen aprovar-se o modificar-se en el futur, previ acord dels 

òrgans societaris competents. 

 

TERCER: Una vegada operada la transmissió, Aigües de Sagunt assumirà el manteniment de les 

instal·lacions del pou, incloent-hi manteniment de la perforació i centre de transformació, així com 

el cost de l’energia elèctrica necessària per a mantindre el conjunt en perfecte estat de 

funcionament sempre que siga necessari com a element de reserva davant de possibles afeccions 

en el sistema de subministrament a incorporar. 

 

QUART: En relació a la resta de les condicions que per a l’alienació pretesa manifesta la Societat 

Civil Particular AGRUPACIÓ AIGÜES ALMARDÀ a través del seu advocat, seran objecte dels 

pactes que per a l’adquisició dels béns s’acorden entre les parts, tot això amb la finalitat de, com 

s’ha indicat, fer efectiva l’adequada prestació del servei i, en particular, garantir des de l’aspecte 

sanitari, que l’aigua subministrada siga apta per al seu consum. 

 

Se sotmet a votació la urgència dels assumptes de l’ordre del dia del punt 4 a l’11 tots 

dos inclusivament, de conformitat amb el que estableix l’art. 116 de la Llei Valenciana de Règim 

Local, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 24. Regidors absents 

en la votació: 1, senyora Sáez. Vots a favor: 24, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, 

Palmero, Quesada, Vidal, Antonino, Timón, Sánchez, Iborra, Rubio, Catalán, Cayuela, Cañada, 

Muñoz, González, Guillen, Sánchez, Vila, Serrano, Gil, Picó i Rovira; per la qual cosa, el Ple 

de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA: 

 Declarar la urgència dels assumptes i procedir-ne al debat. 

 

4 EXPEDIENT 1751144W. PROPOSICIÓ DIVERSOS GRUPS POLÍTICS. 

CONFLICTE BÈL·LIC ISRAEL-PALESTINA 
A les 17 hores i 13 minuts se suspén momentàniament la sessió per a permetre les 

intervencions del públic en aquest assumpte, en virtut del que preveu l’art. 123 del ROM. 

La sessió es reprén a les 17 hores i 18 minuts. 

 

Llegida la proposició política presentada pel diversos grups polítics, sense previ 

expedient administratiu, el tenor literal del qual és el següent:   



 8 

 “Les organitzacions ciutadanes que promovem i subscrivim volem MANIFESTAR: 

Des que va començar el conflicte milions de vides estan en joc: ja es compten més de 

25.000 persones mortes, entre elles més de 10.000 xiquets i xiquetes, amb més del 85% de la 

població de la Franja forçada a desplaçar-se, i al voltant del 70% de les llars destruïdes o 

danyades. Com les universitats, com els col·legis, els camps de refugiats o els hospitals. La vida 

és pràcticament impossible a Gaza. 

El conflicte ve des de lluny i no és entre iguals. El potencial d’Israel contra Gaza és 

evident tant a nivell econòmic com armamentístic, mitjans d’alta tecnologia en seguretat. Cal 

preguntar-se per què des del principi no ha dirigit els seus atacs contra l’organització que ha 

atacat Israel? Té mitjans per a fer-ho, potser perquè no és fàcil matar el teu fill, Hamàs ha eixit 

replicador. El poble d’Israel també està patint el bel·licisme del seu govern. Tampoc és 

admissible l’actuació d’Hamàs. La violència només engendra violència i odi. 

El poble palestí és la gran víctima innocent d’aquesta criminal situació, que ha patit tota 

classe de vexacions. Els atacs són tan continuats, persistents, que s’haurien de declarar crims 

de la humanitat. El món sencer està alçant la veu, commocionat, per aquesta matança 

indiscriminada, que no s’até a cap llei del dret internacional. 

Cal evitar l’evident risc d’expansió del conflicte bèl·lic, posar fi a la violència a 

Palestina, protegir les persones desplaçades i la població civil, no cal quedar-se impassible 

davant de les atrocitats que s’estan cometent a Gaza. La situació és insostenible i requerix 

d’accions urgents per part de la comunitat internacional. La UE està dividida en l’actuació a 

seguir. L’Estat espanyol té una clara definició: el conflicte no té solució sense el reconeixement 

d’un Estat palestí, no a la intervenció militar al Mar Roig, proposta d’una Conferència de Pau… 

Ningú es planteja que sense armes no hi ha guerres. Els interessos econòmics impedeixen una 

actuació d’aquesta naturalesa. 

 

Per tot això, proposem al Ple de l’Ajuntament de Sagunt: 

1. Que aquest Ple trasllade al Ministeri de la Presidència les següents peticions: 

-Que Espanya continue promovent a la UE accions conjuntes per a posar fi al genocidi 

de la població a Gaza. 

-Un immediat ALTO EL FOC. 

-Reconeixement de l’ESTAT DE PALESTINA, que retorne LA PAU i LA DIGNITAT 

al seu poble. 

-Fer costat a la demanda de Sud-àfrica a Israel davant del Tribunal Internacional de 

Justícia, el màxim òrgan judicial de les Nacions Unides, per vulnerar la Convenció sobre el 

Genocidi. S’assenta un mal precedent si governs com el d’Israel gaudeixen d’impunitat.” 

 

 El Sr. Rovira presenta una esmena d’addició d’un punt que diga: “Sol·licitar a les 

administracions públiques competents que no retiren els fons destinats a l’Agència de les 

Nacions Unides per als Refugiats de Palestina a Orient Pròxim (UNRWA).” 

 

Esmena que és acceptada per la ponent, sotmés l’assumpte degudament esmenat a 

votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 24. Regidors absents 

en la votació: 1, senyora Sáez. Vots a favor: 22, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, 

Palmero, Quesada, Vidal, Antonino, Timón, Sánchez, Iborra, Rubio, Català, Cayuela, Cañada, 

Muñoz, González, Guillen, Sánchez, Gil, Picó i Rovira. Vots en contra: 2, senyors Vila i Serrano; 

per la qual cosa, el Ple de l’Ajuntament, per 22 vots a favor del PSOE, PP, IP, Compromís per 

Sagunt, i EU-Unides Podem, i 2 vots en contra de VOX, ACORDA: 

1. Que aquest Ple trasllade al Ministeri de la Presidència les següents peticions: 

-Que Espanya continue promovent a la UE accions conjuntes per a posar fi al genocidi 

de la població a Gaza. 

-Un immediat ALTO EL FOC. 
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-Reconeixement de l’ESTAT DE PALESTINA, que retorne LA PAU i LA DIGNITAT 

al seu poble. 

-Fer costat a la demanda de Sud-àfrica a Israel davant del Tribunal Internacional de 

Justícia, el màxim òrgan judicial de les Nacions Unides, per vulnerar la Convenció sobre el 

Genocidi. S’assenta un mal precedent si governs com el d’Israel gaudeixen d’impunitat. 

2. Sol·licitar a les administracions públiques competents que no retiren els fons 

destinats a l’Agència de les Nacions Unides per als Refugiats de Palestina a Orient Pròxim 

(UNRWA). 

 

5 EXPEDIENT 1751149C. PROPOSICIÓ GRUP PSOE. DECLARACIÓ DE L’ANY 

2024 COM A ANY ESTELLÉS 
Llegida la proposició política presentada pel Grup Municipal Socialista, sense previ 

expedient administratiu, el tenor literal del qual és el següent:   

“Tal com reflecteix la mateixa Acadèmia Valenciana de la Llengua, Vicent Andrés 

Estellés és considerat un dels grans poetes europeus. La seua transcendència literària, 

intel·lectual, social i cívica ha influït en tots els àmbits de la societat valenciana. 

És autor d’una obra lírica monumental, rica i variada que l’ha convertit en el poeta 

valencià més prolífic, més llegit i més popular de tots els temps. 

Home apassionat i civilment compromés, pou de cultura literària, cronista periodístic 

del seu món al mateix temps que poeta, Vicent Andrés Estellés va llegar un discurs de paraula 

viva, que va aconseguir la difusió popular de la poesia, convertint-se en un referent, rebent en 

1978 el premi de les Lletres de la Comunitat Valenciana. 

De família humil, va exercir variats oficis, com els de mecanògraf, forner i orfebre. Va 

aconseguir després una beca per a cursar estudis a l’Escola Oficial de Periodisme, i en 1949 va 

ingressar com a redactor en el diari Las Provincias de València, del qual arribaria a ser redactor 

cap. 

Inicia la seua producció poètica en la postguerra, sent un jove periodista amb vocació 

de poeta que escrivia versos i versos infatigablement, i alguna vegada els publicava: Ciutat a 

cau d’orella, editat a València en 1953, va ser el primer dels quatre poemaris que van veure la 

llum durant els anys cinquanta i seixanta. 

 És en aquests anys setanta quan la seua obra va arribar al carrer i va arribar a best-seller 

el Llibre dels meravelles (1971), i a poc a poc, els deu volums de la seua obra completa. 

 Els seus versos naixien de la necessitat que sentia d’intervindre en el món a través de la 

paraula i, amb això, una poesia que era testimoniatge d’un temps i d’un país. D’aquesta manera 

la seua València natal i les seues experiències amoroses i vitals van ser contínues fonts 

d’inspiració poètica, al mateix temps que utilitza en la seua obra el drama col·lectiu de la 

postguerra, la descripció dels personatges típics d’un quadre d’època i molts esdeveniments 

quotidians. 

Igualment, ens mostra el seu amor als productes de la terra, a la felicitat de les xicotetes 

coses quotidianes, i també crea tot un conjunt de poemaris dedicats a enaltir la geografia i la 

història dels pobles valencians, així com a l’ús dels topònims, tant si eren noms de carrers de 

València o altres partits judicials. Escriu utilitzant la llengua dels clàssics i la llengua del carrer, 

el valencià del poble, la qual cosa produeix una riquesa de singular bellesa. 

A més de la poesia, Vicent Andrés Estellés va conrear altres gèneres literaris, com la 

novel·la, el teatre (Oratori del nostre temps, 1978) i el guió cinematogràfic. En 1985 va iniciar 

la publicació en diversos volums de les seues memòries: Tractat de les maduixes (1985), 

Quadern de Bonaire (1985) i La parra boja (1988). 

L’obra d’Estellés va sobreviure sana i estàlvia durant molt de temps a tots els conflictes 

polítics del dia a dia. Això va ser precisament perquè Estellés, malgrat el seu compromís polític, 

no va voler divulgar mai la seua ideologia política. A més, el seu estatus d’un dels poetes 

contemporanis més destacats en llengua valenciana és universalment reconegut. 
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Després d’una greu i llarga malaltia, Vicent Andrés Estellés va morir a València el 27 

de març de 1993. 

Amb aquesta declaració de l’Any Vicent Andrés Estellés es busca fomentar la lectura i 

la literatura en valencià i reconéixer la seua obra. 

Estellés aglutina i projecta l’estima a la llengua. Mitjançant la seua figura es pretén unir 

persones i realitats molt diverses, acostant-nos i agermanant-nos. 

Des de Sagunt, hem iniciat, al costat de 44 pobles més de tota la Comunitat, a la 

Universitat Jaume I de Castelló, la Universitat de València, i la Universitat d’Alacant, el 

projecte ESTELLÉS ALS POBLES. 

Aquest projecte pretén unificar esforços per a portar avant diverses activitats culturals 

de tota mena que reivindiquem el nom, la figura i l’obra de Vicent Andrés Estellés, convidant 

tot el municipi i les entitats socials i educatives a sumar-se a aquesta iniciativa cultural. 

 

Per tot això, es proposa al Ple de l’Ajuntament de Sagunt la següent, 

 

PROPOSTA D’ACORD 

PRIMER: Declarar l’Any Estellés al municipi de Sagunt. 

SEGON: Que a l’Ajuntament s’utilitze la marca representativa de la commemoració en 

la comunicació, papereria bàsica, suports publicitaris i altres elements identificatius. 

TERCER: Animar totes les entitats socials i educatives a formar part de l’Any Cultural 

Estellés. 

QUART: Instar el Consell de la Generalitat Valenciana a declarar l’any Estellés i a 

organitzar i coordinar un cicle d’activitats on participen totes les institucions i entitats 

implicades. 

CINQUÉ: Donar trasllat del present acord a la Presidència del Consell de la Generalitat 

Valenciana i als grups parlamentaris de les Corts Valencianes.” 

 

Sotmés l’assumpte a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 24. Regidors absents 

en la votació: 1, senyora  Sáez. Vots a favor: 22, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, 

Palmero, Quesada, Vidal, Antonino, Timón, Sánchez, Iborra, Rubio, Catalán, Cayuela, Cañada, 

Muñoz, González, Guillen, Sánchez, Gil, Picó i Rovira. Vots en contra: 2, senyors Vila i Serrano; 

per la qual cosa, el Ple de l’Ajuntament, per 22 vots a favor del PSOE, PP, IP, Compromís per 

Sagunt, i EU-Unides Podem, i 2 vots en contra de VOX, ACORDA: 

 Aprovar la proposició dalt transcrita que es té ací per reproduïda amb caràcter general. 

 

6 EXPEDIENT 1751161T. PROPOSICIÓ PP. POSADA EN VALOR DEL PONT 

ROMÀ 
Llegit el prec presentat pel Grup Municipal del PP, sense previ expedient administratiu, 

el tenor literal del qual és el següent:   

“En els temps de la Roma d’August, l’emperador va manar construir a la nostra ciutat 

el pont romà que salvava la via Augusta al seu pas per Saguntum. 

Situat en el mateix llit del riu Palància enfront de l’actual carrer del Remei, es troben les 

seues restes. Se suposa que aquesta via seria el cardo maximus de la ciutat, integrat plenament 

en el traçat urbanístic de la ciutat, i que amb el pas del temps i el poc interés en la seua posada 

en valor, les restes han passat a ser mínimes. Tan sols queda i molt deteriorats, l’estrep del 

marge esquerre, dues pilastres i restes d’una o més caigudes en el llit fluvial. Les pilastres són 

rectangulars i es van construir mitjançant opus caementicium. I dels arcs només queda 

l’arrancada de les piles situades a 4,15 m de distància entre elles, de la qual cosa es dedueix que 

l’arc comprés entre les piles conservades arribaria als 6,50 m de llum. 



 11 

El primer investigador que assenyala el seu origen com a romà és Chabret, i Bru i Vidal 

continuarà mantenint aquesta hipòtesi. Chabret també comenta les restes desaparegudes del 

pont construït a partir de la petició de Morvedre en 1326. 

Uns altres experts com Carme Sanchis (1993) s’inclinen per datar la construcció del 

pont a l’edat mitjana, però deixa un gran marge de dubte en assenyalar que són les úniques 

restes de pont atribuït als romans en tot el territori valencià. 

Siga com siga, gran part de la nostra ciutadania desconeix la seua existència i el turista 

que ens visita passa per alt aquestes restes, que encara que siguen mínimes, no deixen de ser 

part de la nostra història i consegüentment, tenim l’obligació de conservar-la. 

Encara sabent que la seua localització és competència de la Confederació Hidrogràfica 

del Xúquer, des del nostre grup proposem l’inici dels tràmits necessaris per a la seua posada en 

valor abans que siga massa tard. 

 

Per tot això, el Grup Popular a l’Ajuntament de Sagunt presenta la següent: 

PROPOSTA D’ACORDS 

1. POSADA EN VALOR DEL PONT ROMÀ DE SAGUNTUM AMB LA PROTECCIÓ 

DE LES ACTUALS RESTES DE POSSIBLES RIUADES O ALTRES 

INCLEMÈNCIES METEOROLÒGIQUES QUE PUGUEN AFECTAR EL SEU 

ESTAT I FER-LOS DESAPARÉIXER. 

 

2. INICIAR L’ESTUDI DE LES RESTES PER ARQUEÒLEGS PROFESSIONALS PER 

A DETERMINAR LA SEUA ÈPOCA DE CONSTRUCCIÓ I AIXÍ PODER DONAR 

UNA INFORMACIÓ MÉS DETALLADA TANT A LA CIUTADANIA DEL 

MUNICIPI COM AL TURISME QUE ENS VISITA.” 

 

Durant el debat intervenen els següents regidors i regidores, els quals sol·liciten fer ús 

de la paraula, i prèvia la seua autorització per part de l’Alcaldia: 

 

-Intervé en primer lloc el Sr. Guillen. Anticipa que votaran en contra de la moció, perquè 

creuen que el Patrimoni Arqueològic de Sagunt està prou representat i posat en valor, en canvi, 

el Patrimoni Industrial al Port està pràcticament per fer. Recorda per posar alguns exemples el 

Museu Industrial, la Nau de Tallers o la Gerència. Hi ha tantes coses per fer en el Patrimoni 

Industrial del Port, que entenen que hi ha prioritats i en aquest cas destinar aquests fons, siguen 

molts o pocs, al Patrimoni Arqueològic de Sagunt, no ho secundaran perquè hi ha altres 

prioritats en el Patrimoni Industrial del Port totalment oblidats. 

-És el torn en aquest moment del Sr. Raro. Indica que queda molt per fer pel Patrimoni 

del Port, però s’acaba d’inaugurar una inversió de dos milions d’euros al Port, s’està fent una 

obra al Casino que està en marxa de més d’un milió d’euros. El Museu Industrial que va 

començar el Partit Popular fa molts anys es va finalitzar el contenidor i no s’han de mesclar 

unes coses amb unes altres. Sobre el tema en concret manifesta que donaran suport a la proposta. 

-Tanca el debat el Sr. Antonino per a respondre al Sr. Guillen. Es pot posar en valor tot 

el patrimoni de la ciutat. Allò que estiga malament i no estiga en condicions s’haurà d’arreglar. 

 

Sotmés l’assumpte a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 24. Regidors absents 

en la votació: 1, senyora Sáez. Vots a favor: 21, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, 

Palmero, Quesada, Vidal, Antonino, Timón, Sánchez, Iborra, Rubio, Catalán, Cayuela, Cañada, 

Muñoz, Vila, Serrano, Gil, Picó i Rovira. Vots en contra: 3, senyors/es González, Guillen i 

Sánchez; per la qual cosa, el Ple de l’Ajuntament, per 21 vots a favor del PSOE, PP, VOX, 

Compromís per Sagunt i EU-Unides Podem, i 3 vots en contra d’IP, ACORDA: 

 Aprovar el prec dalt transcrit que es té ací per reproduït amb caràcter general. 
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 En aquests moments s’incorpora a la sessió la Sra. Sáez. 

 

7 EXPEDIENT 1751167C. PROPOSICIÓ PP. PLA DE DINAMITZACIÓ 

TURÍSTIC LOCAL DESTINAT A CENTRES ESCOLARS 

Llegida la proposició política presentada pel Grup Municipal del PP, sense previ 

expedient administratiu, el tenor literal del qual és el següent:   

“Qui coneix la ciutat, respecta la ciutat per això es fa necessari que des de l’Ajuntament 

impulsem aquest tipus d’iniciatives. Tots sabem la riquesa única en història, monuments i 

edificis d’especial interés de la nostra ciutat, però no podem assegurar que la nostra ciutadania 

siga conscient d’això mateix i això no pot succeir, perquè és la nostra responsabilitat que la 

ciutat es conega i respecte. 

La nostra ciutadania és el millor altaveu de promoció de la ciutat, però aquest interés i 

amor pel lloc on vivim ha de treballar-se des de la base, per això considerem que és necessari 

un ambiciós pla d’acció de coneixement de la història, els seus monuments i llocs d’interés que 

s’inicie als centres educatius i que s’estenga durant tota la formació acadèmica, des d’infantil a 

secundària, passant per l’educació primària. Assegurant-nos que els nostres veïns i veïnes 

s’enamoren més encara de la seua llar i que entre tots respectem el lloc, el valorem, parlem 

meravelles del nostre recorregut com a municipi i es convertisquen en el millor dels altaveus 

turístics. 

Un pla en el qual s’oferisca als diferents centres educatius de la ciutat la possibilitat de 

visitar tots i cadascun dels monuments i llocs d’interés amb l’acompanyament d’un guia 

professional que conega bé la riquesa del nostre municipi, temporalitzant les visites durant tot 

el curs escolar, plantejant els continguts, materials i recursos necessaris perquè l’aprenentatge 

per part de l’alumnat siga el més experiencial possible creant una comunitat de xicotets i joves 

historiadors que s’interessen per l’esdevingut a la seua ciutat, el respecten i el compartisquen 

amb la resta del món. 

Ja que en l’actualitat, el desconeixement per part de la joventut sobre la seua ciutat és 

total i la responsabilitat recau sobre tots nosaltres perquè no podem deixar als docents que 

prenguen la iniciativa amb la de continguts que el currículum els exigeix. Per això hem de ser 

proactius com a Ajuntament i facilitar la tasca a l’equip docent dels nostres centres educatius 

de la ciutat perquè puguen integrar aquest tipus d’activitats en la seua programació, sabent que 

tenen el suport de l’administració local i tots els recursos disponibles, des del guia fins a 

l’autobús per al desplaçament. 

En definitiva, presentar-los un ambiciós pla d’acció perquè el nostre alumnat local 

conega i respecte el lloc on resideix. 

 

Per tot això, el Grup Popular a l’Ajuntament de Sagunt presenta la següent: 

PROPOSTA D’ACORDS 

1. PROPOSAR AL DEPARTAMENT D’EDUCACIÓ, AL DEPARTAMENT DE 

TURISME I A QUI ES CONSIDERE NECESSARI PER AL DESENVOLUPAMENT, 

REDACCIÓ I POSADA EN MARXA D’UN PLA DE DINAMITZACIÓ TURÍSTICA 

LOCAL DIRIGIT ALS CENTRES EDUCATIUS DE LA CIUTAT.” 

 

Durant el debat intervenen els següents regidors i regidores, els quals sol·liciten fer ús 

de la paraula i prèvia la seua autorització per part de l’Alcaldia: 

-El Sr. Gil presenta una esmena de modificació del punt 1 en els següents termes: 

“Proposar al Departament d’Educació, al Departament de Turisme i a qui es considere necessari 

partisca el desenvolupament, redacció i posada en marxa d’un pla per a donar a conéixer a 

l’alumnat de Sagunt tot el patrimoni que hi ha a la ciutat”. 

-El Sr. Vila indica que votaran a favor de la proposta, només li sorgeix un dubte de qui 

realitzarà aquest pla de dinamització i sobretot si serà supervisat també per totes les forces 

polítiques. 
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-En el torn del Sr. González manifesta que veu la moció amb un cert ressentiment perquè 

intueix que serà una forma més de continuar adoctrinant els xiquets i xiquetes de la ciutat. I la 

veritat és que ja se’ls adoctrina prou amb la ciutat de Sagunt i el que comporta, i tot allò que 

forma part de la història i identitat del Port són pocs alumnes els qui ho coneixen. El Port és un 

poble amb història. Hi ha detalls que donen a entendre que alguna cosa s’està fent malament si 

no s’és capaç de transmetre la història del Port. És per això que presentarà les següents esmenes: 

“1 Suprimir en la part expositiva el terme ciutat i substituir-lo per municipi, molt 

més respectuós amb la realitat palpable del que en aquest moment constitueixen les localitats 

de Sagunt i el Port. 

2 Que eixa redacció del Pla que es pretén portar als centres escolars continga 

explícitament el reconeixement com a localitat amb identitat pròpia el port, al mateix temps que 

s’expliquen amb claredat els orígens del nostre poble vinculats a la indústria siderúrgica que va 

desenvolupar i encara continua desenvolupant la seua activitat al Port. Que quede clar en eixe 

pla que es rebutja l’intent de manipulació històrica que pretén assenyalar els orígens del port al 

Grau Vell, exemplificant i posant en valor, per a això, el nostre monuments que són una joia del 

patrimoni industrial i que fan del Port un clar exemple de Factory Town. 

 3 Finalment, que s’introduïsquen en eixe pla les diferents festes que se celebren de 

manera singular en un i un altre poble, destacant per la seua diferenciació les festes patronals 

de Sagunt dedicades als Sants de la Pedra i les del Port, que van dedicades a la seua patrona, la 

Mare de Déu de Begonya”. 

-Pren la paraula el Sr. Raro. Vaja per davant la defensa que fan els professors i 

professores del municipi amb la promoció de la identitat de la ciutat i posada en valor del 

patrimoni i història de la ciutat. Entén que el Sr. González ha mesclat el que s’ensenya a les 

escoles amb la realitat que viuen ells. Es fa un treball des dels Departaments de Turisme i 

Educació, així com des d’Esports amb programes com “Alternatura a l’escola” perquè els 

alumnes coneguen el patrimoni natural. Des de l’Ajuntament s’ha donat el suport perquè 

instituts i col·legis coneguen el patrimoni i el turisme de la ciutat. Des del Partit Popular, si es 

plantegen fer-ho com un Pla, no hi ha problema que des dels diferents departaments implicats 

es formalitze. És cert que hi ha una qüestió que els ha cridat l’atenció, i és que se l’ha anomenat 

Pla de Dinamització, quan una de les primeres accions que va prendre el govern actual de la 

Generalitat integrat pel PP i VOX en aquesta ciutat va ser eliminar el Pla de Dinamització i 

Governança Turística del Camp de Morvedre que aportava 150.000 € a qüestions com aquesta 

que es planteja ací. Com que aquest projecte ja no està en marxa des de les arques municipals 

es posarà en marxa per a donar suport als centres escolars del municipi perquè els xiquets i 

xiquetes coneguen els recursos turístics i tot el patrimoni de la ciutat en les seues diferents 

formes. 

-Tanca el debat el Sr. Catalán. Insisteix que la moció està presentada per a tota la ciutat, 

per a potenciar la cultura entre els xiquets i xiquetes i tota la joventut. Tant la història del Port 

com la història de Sagunt. No li estranya que els companys d’IP utilitzen la moció per a fer 

política aprofitant que estan a més al Centre Cívic. Entén que es pot fer alguna cosa més i per 

això el text de la proposta parla d’un pla ambiciós. 

 

El portaveu d’IP presenta diverses esmenes al punt, que diuen: 

“1 Suprimir en la part expositiva el terme ciutat i substituir-lo per municipi, molt 

més respectuós amb la realitat palpable del que en aquest moment constitueixen les localitats 

de Sagunt i al Port. 

2 Que eixa redacció del Pla que es pretén portar als centres escolars continga 

explícitament el reconeixement com a localitat amb identitat pròpia al Port, al mateix temps 

que s’expliquen amb claredat els orígens del nostre poble vinculats a la indústria siderúrgica 

que va desenvolupar i encara continua desenvolupant la seua activitat al Port. Que quede clar 

en eixe pla que es rebutja l’intent de manipulació històrica que pretén assenyalar els orígens del 
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Port al Grau Vell, exemplificant i posant en valor, per a això, els nostres monuments que són 

una joia del patrimoni industrial i que fan del Port, un clar exemple de Factory Town. 

 3 Finalment, que s’introduïsquen en eixe pla les diferents festes que se celebren de 

manera singular en un i un altre poble, destacant per la seua diferenciació les festes patronals 

de Sagunt dedicades als Sants de la Pedra i les del Port, que van dedicades a la seua patrona, la 

Mare de Déu de Begonya”. 

 

 Sotmeses les mateixes a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 25. Regidors absents 

en la votació: cap. Vots a favor: 3, senyors/es González, Guillen i Sánchez. Vots en contra: 21, 

senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, Palmero, Quesada, Vidal, Antonino, Timón, Sánchez, 

Iborra, Rubio, Sáez, Catalán, Cayuela, Cañada, Muñoz, Vila, Serrano, Gil i Picó. Abstencions: 

1, senyor Rovira; per la qual cosa, el Ple de l’Ajuntament, per 3 vots a favor d’IP, 21 vots en 

contra del PSOE, PP, VOX i Compromís per Sagunt, i 1 abstenció d’EU-Unides Podem, 

ACORDA: 

 No aprovar les esmenes presentades per IP. 

 

 El portaveu de Compromís per Sagunt presenta una esmena de modificació del punt 1, 

que diu: “Proposar al Departament d’Educació, al Departament de Turisme i a qui es considere 

necessari partisca el desenvolupament, redacció i posada en marxa d’un pla per a donar a 

conéixer a l’alumnat de Sagunt tot el patrimoni que hi ha a la ciutat”. Esmena que és acceptada 

pel ponent. 

 

Sotmés l’assumpte degudament esmenat a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 25. Regidors absents 

en la votació: cap. Vots a favor: 22, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, Palmero, Quesada, 

Vidal, Antonino, Timón, Sánchez, Iborra, Rubio, Sáez, Catalán, Cayuela, Cañada, Muñoz, Vila, 

Serrano, Gil, Picó i Rovira. Vots en contra: 3, senyors/es González, Guillen i Sánchez; per la 

qual cosa, el Ple de l’Ajuntament, per 22 vots a favor del PSOE, PP, VOX, Compromís per 

Sagunt i EU-Unides Podem, i 3 vots en contra d’IP, ACORDA: 

Proposar al Departament d’Educació, al Departament de Turisme i a qui es considere 

necessari partisca el desenvolupament, redacció i posada en marxa d’un pa per a donar a 

conéixer a l’alumnat de Sagunt tot el patrimoni que hi ha a la ciutat. 

 

8 EXPEDIENT 1751176P. PROPOSICIÓ GRUP IP. DELEGACIÓ PLENS AL 

PORT 

Llegida la proposició política presentada pel Grup Municipal d’IP, sense previ expedient 

administratiu, el tenor literal del qual és el següent:   

 

“1. PRÈVIA 

Durant els anys 2009 a 2012 els plens de l’Ajuntament es van celebrar de manera 

alternativa tant a la Casa Consistorial a Sagunt, com al Centre Cívic al Port, donant compliment 

al que es disposa en el Reglament Orgànic Municipal (ROM). 

 A principis de 2013 una sentència del Tribunal Suprem declarava nul l’article del ROM 

que permetia eixa alternança. I tot sobre la base que dit ROM, amb caràcter de Reglament, no 

podia anar contra un Reial decret legislatiu amb rang de llei, que establia que els plens havien 

de celebrar-se a la Casa Consistorial.   

 Des d’eixa data han sigut nombroses les mocions presentades per Iniciativa Portenya i 

aprovades pel Ple de l’Ajuntament instant els diferents poders amb iniciativa legislativa a 

modificar el Reial decret legislatiu, de manera que es possibilite l’alternança en la seu dels plens 

i que per tant respecte la voluntat municipal reflectida en el ROM. 
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 Constituït el nou Parlament nacional després de les eleccions generals de juliol de 2023 

entenem necessari traslladar aquesta sol·licitud a eixes instàncies legislatives en termes similars 

als exposats en anteriors mocions i que a continuació desenvolupem. 

2. FONAMENTACIÓ 

2.1. La Llei. El màxim òrgan de la Justícia ordinària, és a dir el Tribunal Suprem no 

podia en la referida Sentència sinó vetlar pel compliment de les lleis ja que és eixa la principal 

missió de la Justícia ordinària. En aquest cas i en estar regulat el lloc de celebració dels plens 

en un Reial decret legislatiu, l’Alt Tribunal no va fer sinó ratificar la nul·litat d’aquells   articles 

del ROM (un Reglament) que contradeien el que deia una norma de rang superior com és un 

Reial decret legislatiu amb rang de llei. 

2.2. La Constitució i l’Autonomia local. Però totes les lleis i per tant el legislador han 

de tindre com a referència els principis arreplegats en la Constitució de manera que les lleis han 

de respectar el contingut essencial d’aquells. L’autonomia local és un d’eixos principis 

arreplegats en la nostra Carta Magna i consagrat en els arts. 137 i 140, i que per tant gaudeix de 

tota les proteccions, garanties i prerrogatives atorgades per la nostra Constitució. 

Art. 140 CE “La Constitució garanteix l’autonomia dels municipis… que gaudiran de 

personalitat jurídica plena…el seu govern i administració correspon als seus respectius 

Ajuntaments integrats pels alcaldes i els regidors…”. 

No hi ha dubte que la redacció del ROM que permetia la celebració de plens fora de la 

Casa Consistorial es va fer a l’empara d’aquest principi d’Autonomia Local ja que així va ser 

decidit en el mateix Ple, integrat per l’alcalde i els regidors, i a més dins del seu àmbit d’actuació, 

ja que difícilment el lloc de celebració dels plens pot tindre influència en altres àmbits fora de 

la jurisdicció local. 

Resulta contradictori que aquest principi d’Autonomia Local permeta als municipis 

disposar sobre matèries fonamentals com són les relatives a la policia local, a impostos i taxes 

municipals, al manteniment dels col·legis, a les ordenances reguladores d’indústries i activitats, 

a la prestació de serveis com ara aigua, fems, clavegueram, etc. I en canvi sobre una qüestió 

com és el lloc de celebració dels plens no puguen disposar en existir un Reial decret legislatiu 

que ho impedeix. 

Sent el principi d’Autonomia Local el principal agredit per la nul·litat dels esmentats 

articles del ROM municipal, existeixen altres drets constitucionals que es veurien reforçats per 

la possibilitat de celebrar plens fora de la Casa Consistorial, com són el facilitar la participació 

ciutadana en els assumptes públics de la comunitat i la proximitat de les institucions als 

ciutadans. 

2.3. Dret de la Unió Europea. Per a major abundament sobre el contingut i significat 

de l’autonomia local, el Tribunal Constitucional remitent per a la seua millor comprensió a la 

Carta Europea de l’Autonomia Local que forma part del Bloc de constitucionalitat espanyol i 

per tant inspirador i guia del nostre ordenament jurídic. La Carta Europea és clara sobre el dret 

de les Entitats locals a crear aquelles estructures administratives adaptades a les seues  

particularitats específiques. 

Article 6.1. Carta Europea: “… Les entitats locals han de poder definir per si mateixes 

les estructures administratives internes amb les quals pretenen dotar-se, a fi d’adaptar-

les a les seues necessitats específiques i a fi de permetre una gestió eficaç”. 

Un art. 6.1 de la Carta Europea que sembla fet ad hoc per a la nostra especial 

configuració. Un territori constituït per diferents nuclis de població, i que justificaria 

àmpliament la celebració de plens en diferents seus ja que la participació de la ciutadania en els 

assumptes públics i l’assistència als plens municipals, màxima expressió de la política 

municipal, es veu dificultada per la nostra particular configuració geogràfica. 

3. Conclusió 

La redacció actual de l’art 49 del Reial decret legislatiu 781/86, relatiu al lloc de 

celebració dels plens, no deixa de ser una qüestió merament formal i anecdòtica; i en canvi 

aquesta redacció segurament heretada de textos legals pretèrits donada la seua naturalesa 
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recopilatòria, impossibilita aconseguir altres objectius ja no formals sinó fonamentals i capitals 

del nostre Ordenament, com la referida Autonomia local, la participació ciutadana en la vida 

pública, o la proximitat de les institucions als ciutadans. 

A més aquesta moció no ha d’entendre’s només com una acció més o menys 

benintencionada, sinó que constitueix una obligació que per mandat constitucional ens 

correspon i obliga. De fet la nostra Constitució estableix que els poders públics, entre els quals 

es troben els regidors i alcaldes, han d’eliminar els obstacles que impedisquen o dificulten la 

participació de tots els ciutadans en la vida política. 

Art 9.2 CE “Correspon als poders públics PROMOURE les condicions perquè la 

llibertat i la igualtat de l’individu i dels grups en què s’integren siguen reals i efectives; 

REMOURE els obstacles que impedisquen o dificulten la seua plenitud i facilitar la 

participació de tots els ciutadans en la vida política, econòmica, cultural i social.” 

PROPOSTA D’ACORD 

1. Traslladar aquesta moció als grups polítics del Congrés dels Diputats perquè  

mitjançant el mecanisme reglamentari corresponent, es modifique l’article 49 del Reial decret 

legislatiu 781/86, que actualment diu: 

“Les sessions se celebraran a la Casa Consistorial o en el Palau que constituïsca la 

seu de la respectiva corporació. En els casos de força major, podran celebrar-se en 

edifici habilitat a aquest efecte”. 

I substituir-lo pel següent text: 

“Les sessions del Ple municipal se celebraran allí on decidisca el Ple de l’ajuntament, 

sense perjuí de la constitució de diferents seus on celebrar estos plens, ja siga de forma 

continuada, alterna o periòdica en qualssevol d’elles. Tot això en virtut de l’Autonomia 

Local i per raons de participació ciutadana en els assumptes públics de la comunitat i 

proximitat de les institucions als ciutadans”. 

2. Traslladar aquesta moció al ministre de Política Territorial i Memòria Democràtica i  

sol·licitar d’aquest que, previ el mecanisme reglamentari corresponent, eleve proposta per a la  

modificació del referit article en els termes exposats. 

3. En l’àmbit local i mentre es produeix eixe canvi legislatiu proposem que continuen 

celebrant-se plens de manera alternativa a Sagunt i al Port i que els acords aconseguits al Port 

siguen confirmats a la Casa Consistorial a Sagunt, quan el següent Ple se celebre allí. Una 

solució jurídica que recordem ja va ser adoptada per a validar els acords aconseguits en els 

plens que es van celebrar al Port." 

 

 El portaveu de VOX presenta una esmena de supressió del punt 3; esmena que és 

acceptada pel ponent. 

 

Sotmés l’assumpte degudament esmenat a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 25. Regidors absents 

en la votació: cap. Vots a favor: 23, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, Palmero, Quesada, 

Vidal, Antonino, Timón, Sánchez, Iborra, Rubio, Sáez, Catalán, Cayuela, Cañada, Muñoz, 

González, Guillen, Sánchez, Vila, Serrano i Rovira. Vots en contra: 2, senyor/a Gil i Picó, per 

la qual cosa, el Ple de l’Ajuntament, per 23 vots a favor del PSOE, PP, IP, VOX, i EU-Unides 

Podem, i 2 vots en contra de Compromís per Sagunt, ACORDA: 

1. Traslladar aquesta moció als grups polítics del Congrés dels Diputats perquè  

mitjançant el mecanisme reglamentari corresponent, es modifique l’article 49 del Reial decret 

legislatiu 781/86 que actualment diu: 

“Les sessions se celebraran a la Casa Consistorial o al Palau que constituïsca la seu 

de la respectiva corporació. En els casos de força major, podran celebrar-se en edifici 

habilitat a aquest efecte”. 

I substituir-lo pel següent text: 
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“Les sessions del Ple municipal se celebraran allí on decidisca el Ple de l’ajuntament, 

sense perjuí de la constitució de diferents seus on celebrar aquests plens, ja siga de 

forma continuada, alterna o periòdica en qualssevol d’elles. Tot això en virtut de 

l’Autonomia Local i per raons de participació ciutadana en els assumptes públics de la 

comunitat i proximitat de les institucions als ciutadans”. 

2. Traslladar aquesta moció al ministre de Política Territorial i Memòria Democràtica i 

sol·licitar d’aquest que, previ el mecanisme reglamentari corresponent, eleve proposta per a la 

modificació del referit article en els termes exposats. 

 

9 EXPEDIENT 1751178R. PROPOSICIÓ GRUP IP. OBRES NAU TALLERS 

Llegida la proposició política presentada pel Grup Municipal d’IP, sense previ expedient 

administratiu, el tenor literal del qual és el següent: 

“Aquesta moció és una adaptació de la presentada per Iniciativa Portenya al març de 

2023, però que davant de les novetats que s’han produït des d’aquella data fins a l’actualitat, 

calia actualitzar per a tornar a portar-la fins al Ple de l’Ajuntament. 

Al novembre de 2019 van ser adjudicades les obres per a convertir la Nau de Tallers del 

Port Sagunt en un espai per a usos polivalents. Eixe projecte consistia a realitzar les obres 

necessàries per a reparació i l’adequació de l’edifici a les normes de funcionament i activitats 

previstes. L’empresa adjudicatària va ser Binaria Compañía General de Construcciones, SL, per 

un import pròxim a 1,2 milions d’euros. 

Després de més de tres anys des de l’adjudicació d’un projecte que una vegada començat 

havia d’executar-se en un període de vuit mesos, l’empresa adjudicatària va sol·licitar, sense 

èxit, una actualització de preus, per la qual cosa el mes de juny passat, després de les eleccions 

autonòmiques i locals, va renunciar al projecte. 

Pel que sembla, diferents retards tant en la remissió de documentació per part de 

l’ajuntament de Sagunt, com per part de la Generalitat, van provocar que l’inici de les obres es 

demorara. Des de problemes amb l’aforament que en ser major de 500 persones requeria d’un 

permís del servei d’espectacles dependent de la Conselleria de Justícia, fins a diverses qüestions 

que es van tardar algun temps a resoldre des de l’Ajuntament o la mateixa Conselleria de 

Cultura. Qüestions que evidencien l’escàs interés per part de l’administració en el nostre 

patrimoni industrial. 

L’últim escull al qual es va enfrontar el projecte es remunta a l’adjudicació de la direcció 

d’obra, que ha va costar tres anys, després d’adjudicar-la en dos lots, un que feia referència a la 

direcció d’obra realitzada per arquitecte, que s’ha va adjudicar a l’empresa Raizde3, i una altra 

direcció que es referia a la part d’execució de les instal·lacions, que va recaure en un enginyer 

de l’empresa Adypau Ingenieros. 

Aquest últim tràmit va cobrar efecte definitiu al setembre de 2023, no obstant això, les 

obres de la nau de tallers no van donar principi. No obstant això, la Nau de Tallers segueix en 

un procés de deterioració cada vegada més visible, sense que ningú estiga prenent les mesures 

necessàries per a paralitzar eixe procés i executar les obres de condicionament d’eixe espai que 

els uns i els altres ens van prometre 

S’ha produït un canvi de govern en la Generalitat, però no han donat senyals de canvi. De 

fet, en els últims pressupostos no es dedica cap partida específica per a la Nau de Tallers. Per 

tant, traslladem la següent proposta d’acord amb el Ple: 

1. L’Ajuntament de Sagunt insta la Conselleria de Cultura a intervindre de manera 

immediata en la Nau de Tallers per a solucionar els problemes visibles en el seu 

tancament i en totes aquelles qüestions que requerisquen d’una intervenció urgent que 

evite la seua deterioració. 

2. L’Ajuntament de Sagunt insta les conselleries implicades, a generar el pressupost 

necessari per a tornar a licitar el projecte de rehabilitació de la Nau de Tallers del Port 

Sagunt, per a convertir-la en un espai polivalent. 
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3. L’Ajuntament de Sagunt sol·licita la informació necessària sobre la situació en què es 

troba l’expedient de l’esmentat projecte de la Nau de Tallers, si és possible en una reunió 

dels portaveus en la mateixa Conselleria de Cultura, però si no és així, sent traslladada 

aquesta informació al més prompte possible a les comissions informatives 

corresponents." 

 

Sotmés l’assumpte a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 25. Regidors absents 

en la votació: cap. Vots a favor: 23. Senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, Palmero, 

Quesada, Vidal, Antonino, Timón, Sánchez, Iborra, Rubio, Sáez, Catalán, Cayuela, Cañada, 

Muñoz, González, Guillen, Sánchez, Gil, Picó i Rovira. Abstencions: 2. Senyors Vila i Serrano; 

per la qual cosa, el Ple de l’Ajuntament, per 23 vots a favor del PSOE, PP, IP, Compromís per 

Sagunt i EU-Unides Podem, i 2 abstencions de VOX, ACORDA: 

 Aprovar la proposició dalt transcrita que es té ací per reproduïda amb caràcter general. 

 

 A les 19 hores se suspén momentàniament la sessió per a permetre les intervencions del 

públic assistent a la sessió, en virtut del que preveu l’art. 124 del ROM i vigent Carta de 

Participació Ciutadana de Sagunt. 

La sessió es reprén a les 20 hores. 

 

10 EXPEDIENT 1751181X. PROPOSICIÓ GRUP COMPROMÍS PER SAGUNT. 

PLA EDIFICANT SAGUNT 

Llegida la proposició política presentada pel Grup Municipal de Compromís per Sagunt, 

sense previ expedient administratiu, que diu: 

“L’educació pública és un dels pilars fonamentals de la nostra societat del benestar. 

El Pla Edificant, impulsat i finançat per la Conselleria d’Educació amb el suport tècnic 

dels ajuntaments durant les dues legislatures del Govern del Botànic en la Generalitat 

Valenciana, va suposar una millora sense precedents de les infraestructures educatives al nostre 

territori. 

Aquesta aposta per l’ensenyament públic -amb reducció de ràtios, augment de 

professorat, professorat natiu en anglés, xarxa pública de llibres gratuïts, augment de beques 

menjador i reducció de taxes universitàries...- i per la millora d’infraestructures educatives va 

deixar arrere anys de manca de consignació pressupostària per a centres educatius a la nostra 

ciutat. 

Amb el Govern del Botànic, estant Compromís al capdavant de la Conselleria 

d’Educació, es van construir 102 escoles totalment noves. Les 27 heretades íntegrament en 

barracons de l’anterior Govern del Partit Popular i 75 més. 

El Pla Edificant ha suposat una inversió de 1.500 milions d’euros al País Valencià i més 

de 500 centres educatius beneficiats, sumant les 102 noves escoles, les ampliacions i reformes. 

Així mateix, en data d’abril del 2023, amb una execució de 665 milions d’euros, aquest Pla 

havia generat 16.600 llocs de treball en el sector de la construcció. 

Al Camp de Morvedre el Botànic va deixar delegades actuacions per a realitzar entre 

2024 i 2027 en 9 poblacions: Sagunt, Quartell, Estivella, Canet d’en Berenguer, Benavites, 

Benifairó de les Valls, Quart de les Valls, Faura i Algar de Palància. En total són 14 actuacions 

de millora i construcció de centres educatius que ascendixen a 60,9 milions d’euros. 

De les 14 actuacions planificades a la comarca, amb diners reservats i afermades perquè 

els ajuntaments van iniciar les tramitacions, 6 corresponen a Sagunt per a realitzar noves obres 

amb un total de 31,7 milions d’euros. Es tracta de la nova construcció del Centre Integrat Públic 

d’FP Eduardo Merello, el centre d’FP vinculat a la Gigafactoria, així com millores en quatre 

escoles: el CEIP Montíber, el CEIP Mestre Tarazona, el CEIP Baladre i el CEIP Cervantes. 

El 12 de juliol de l’any 2023 el Ple de la corporació, per unanimitat, va acceptar la 

delegació de competències per a construir el nou CIPFP Eduardo Merello. El total del nou centre 
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de formació professional ascendix a 13,8 milions d’euros en diverses anualitats i els diners 

consignats per a iniciar el desenvolupament del projecte i la tramitació durant l’any 2024 és de 

2,7 milions d’euros. 

Existeix un gran consens en pensar que la construcció del nou CIPFP Eduardo Merello 

és més necessària que mai perquè generarà oportunitats de treball de qualitat pels nostres joves, 

a més d’atraure inversions i empreses per a la millora de la competitivitat i productivitat a la 

nostra comarca. Considerem que poder desenvolupar el perfil de centre integrat d’FP industrial 

amb 16 cicles formatius i d’especialització que té és de vital importància per al futur industrial 

de Sagunt i el Camp de Morvedre. A més, aquesta intervenció en l’actual centre formatiu suposa 

una millora en la seguretat, ja que necessita una reforma urgent. 

No obstant això, els Pressupostos de la Generalitat Valenciana per a 2024 redueixen per 

primera vegada en vuit anys els fons destinats al Pla Edificant i retallen de 306 a 183 milions 

la partida. Aquesta retallada en l’Edificant obligarà a reprogramar les delegacions i les 

actuacions, la qual cosa pot suposar una frenada general dels projectes de l’Edificant en tot el 

País Valencià. 

En aquest context no s’entén com des de l’actual govern de la Generalitat Valenciana i, 

en concret, des de l’actual Conselleria d’Educació, es proposa l’inici d’expedient de declaració 

de lesivitat en la qual s’acordava la delegació de competències en matèria d’infraestructures 

educatives. 

En aquestes circumstàncies, davant del risc que la retallada dels recursos generals de 

l’Edificant suposen una reprogramació de les inversions i poguera comportar retards o la parada 

del procés de construcció del CIPFP programat, es proposa al Ple de l’Ajuntament de Sagunt, 

l’adopció dels següents 

 

ACORDS 

 

1. Instar la Conselleria d’Educació, Universitats i Ocupació a parar la proposta 

d’inici d’expedient de declaració de lesivitat de la resolució de delegació de competències per 

a construir el nou CIPFP Eduardo Merello. 

2. Instar el Consell a complir els compromisos amb la construcció del CIPFP 

Eduardo Merello i a mantindre la inversió prevista i necessària perquè es produïsquen els 

mínims retards possibles o la parada de l’execució d’aquesta obra, i de la resta de les obres 

planificades a Sagunt. 

3. Ratificar la nostra aposta per l’Educació Pública valenciana. 

4. Donar trasllat dels presents acords a la Conselleria d’Educació, Universitats i 

Ocupació i als grups parlamentaris de les Corts Valencianes.” 

   

Sotmés l’assumpte a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 25. Regidors absents 

en la votació: cap. Vots a favor: 18, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, Palmero, Quesada, 

Vidal, Antonino, Timón, Sánchez, Iborra, Rubio, González, Guillen, Sánchez, Gil, Picó i Rovira. 

Abstencions: 7, senyors/es Sáez, Catalán, Cayuela, Cañada, Muñoz, Vila i Serrano; per la qual 

cosa, el Ple de l’Ajuntament, per 18 vots a favor del PSOE, IP, Compromís per Sagunt i EU-

Unides Podem i 7 abstencions del PP i VOX, ACORDA: 

 Aprovar la proposició dalt transcrita que es té ací per reproduïda amb caràcter general. 

 

11 EXPEDIENT 1751183Z. PROPOSICIÓ GRUP COMPROMÍS PER SAGUNT. 

PROTECCIÓ CÍTRICS VALENCIANS 

Llegida la proposició política presentada pel Grup Municipal de Compromís per Sagunt, 

sense previ expedient administratiu, el tenor literal del qual és el següent: 

“L’any 2024 ha irromput amb contundència en el sector citrícola valencià, i la recent 

arribada al port de Castelló d’un enviament que contenia prop de 3.000 tones de taronges 
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egípcies durant la campanya de cítrics a la nostra terra confirma la magnitud. Les bonificacions 

en les taxes portuàries aplicades als cítrics importats de tercers països (40% al Port de Castelló 

i 30% als Ports dependents de l’Autoritat Portuària de València) fan créixer la incertesa i la 

inquietud entre les persones professionals del sector, tal com ha denunciat recentment la Unió 

Llauradora i Ramadera. 

Segons els documents d’importació de cítrics elaborats pel Ministeri d’Agricultura, 

Pesca i Alimentació, les importacions de taronges egípcies han experimentat un augment 

alarmant des de 2014, arribant a xifres rècord en 2023 amb un total de 487.753 tones importades 

(gener-setembre). Aquest increment suposa un 109,1% més que l’any anterior i un 84% en 

comparació amb la mitjana dels cinc anys precedents. 

Aquest escenari dibuixa un pronunciat augment de les importacions per part d’empreses 

espanyoles durant 2024. Les conseqüències per als citricultors valencians seran dramàtiques, 

amb la possibilitat de veure disminuïts els preus dels seus productes o, fins i tot, enfrontar-se a 

la impossibilitat de vendre les seues collites a causa de l’augment injustificat de la competència. 

Aquesta pràctica comercial podria ser utilitzada com a ferramenta de pressió per a portar els 

preus a la baixa en les negociacions dels contractes de compravenda. 

Cal destacar també la presència del fong Phyllosticta citricarpa en els cítrics egipcis, 

causant la malaltia de la Manxa Negra (Citrus Black Espot), una amenaça absent a la Unió 

Europea. La detecció d’aquest fong en ports europeus al juliol passat, en un enviament de 

taronges procedents d’Egipte, genera preocupació sobre la possible entrada de la malaltia als 

cítrics valencians. 

Egipte ha registrat 81 alertes sanitàries el 2023, comparat amb les 42 de 2022, i 

específicament en cítrics, 32 alertes en 2023 enfront de les 17 de 2022. Això destaca la 

necessitat d’extremar les precaucions per a evitar l’entrada de plagues amb conseqüències 

devastadores per a les nostres plantacions. 

Quant a Sud-àfrica, a més del fong Phyllosticta citricarpa, es presenta la falsa arna 

Thaumatotibia leucotreta. Fins a novembre de 2023, la Unió Europea va registrar 56 

intercepcions d’aquest país amb la presència d’alguna plaga, comparat amb les 33 de 2022. 

Finalment, la importància de la lluita biològica es fa evident, i cal destacar les 

implicacions ambientals d’acords com l’Acord d’Associació Econòmica entre la UE i la 

Comunitat per al Desenvolupament de l’Àfrica Meridional. Aquests acords entren en 

contradicció amb l’objectiu de la Unió Europea de fer front al canvi climàtic i les seues 

estratègies de sostenibilitat, com per exemple "De la granja a la taula" i Biodiversitat, 

contemplades en l’Acord Verd Europeu. 

 Per tot l’anteriorment exposat, es presenten els següents 

 

ACORDS 

1. Instar la Conselleria d’Agricultura, Ramaderia i Pesca a incrementar les 

inspeccions i els controls a les empreses citrícoles importadores situades a la Comunitat 

Valenciana per a evitar la presència en cítrics importats de qualsevol plaga o malaltia procedent 

de les importacions de cítrics de tercers països en plena campanya citrícola valenciana. 

2. Instar la Conselleria d’Agricultura, Ramaderia i Pesca a incrementar les 

inspeccions i els controls a les empreses citrícoles importadores situades a la Comunitat 

Valenciana per a evitar la reexpedició amb una etiqueta de procedència de la fruita que no es 

corresponga amb la realitat. 

3. Instar les Autoritats Portuàries de Castelló i València a revocar les bonificacions 

de les taxes portuàries als cítrics procedents de països amb presència de plagues o malalties de 

quarantena. 

4. Instar el Ministeri d’Agricultura, Pesca i Alimentació perquè duga a terme totes 

les gestions necessàries des del Govern d’Espanya per a incrementar els controls i inspeccions 

als ports de Castelló i València (incloent el Port de Sagunt i el de Gandia) respecte a les 



 21 

importacions de cítrics procedents d’Egipte i vetle per la seguretat fitosanitària de les 

plantacions de cítrics. 

5. Instar el Ministeri d’Agricultura, Pesca i Alimentació a defendre al si del Consell 

de la Unió Europea l’aprovació de mesures que eviten l’entrada de plagues procedents dels 

productes importats des de tercers països. 

6. Instar el Ministeri d’Agricultura, Pesca i Alimentació a defendre al si del Consell 

de la Unió Europea l’aprovació de mesures que eviten el dúmping ambiental i econòmic que es 

desprén dels Tractats Comercials Internacionals entre la Unió Europea i tercers països. 

7. Donar compte d’aquesta resolució en el termini de tres mesos.” 

   

Sotmés l’assumpte a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 25. Regidors absents 

en la votació: cap. Vots a favor: 23, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, Palmero, Quesada, 

Vidal, Antonino, Timón, Sánchez, Iborra, Rubio, Sáez, Catalán, Cayuela, Cañada, Muñoz, 

González, Guillen, Sánchez, Gil, Picó i Rovira. Abstencions: 2, senyors Vila i Serrano; per la 

qual cosa, el Ple de l’Ajuntament, per 23 vots a favor del PSOE, PP, IP, Compromís per Sagunt 

i EU-Unides Podem i 2 abstencions de VOX, ACORDA: 

 Aprovar la proposició dalt transcrita que es té ací per reproduïda amb caràcter general. 

 

S E G O N A   P A R T: CONTROL I FISCALITZACIÓ DE L’ACCIÓ DE GOVERN 

LOCAL 

 

12 EXPEDIENT 1749434W. DONAR COMPTE RESOLUCIONS D’ALCALDIA I 

DELS SEUS REGIDORS/REGIDORES ADOPTATS DES DE LA DACIÓ DE 

COMPTES FORMULATS EN L’ANTERIOR SESSIÓ 

Considerant que l’article 42 del Reglament d’Organització, Funcionament i Règim 

Jurídic de les Entitats Locals, aprovat per Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre, estableix 

que l’alcalde donarà compte succinta a la corporació, en cada sessió ordinària del Ple, de les 

resolucions que haguera adoptat des de l’última sessió plenària ordinària perquè els regidors 

coneguen el desenvolupament de l’administració municipal o a l’efecte del control i 

fiscalització dels òrgans de govern, previstos en l’article 22.2.a) de la Llei 7/85, de 2 d’abril, 

Reguladora de les Bases del Règim Local. 

Considerant així mateix l’estructura d’ordre del dia de les sessions ordinàries del Ple de 

la corporació prevista en l’article 86 del vigent Reglament Orgànic Municipal d’aquest 

Ajuntament. 

 

Per tot això, s’informa el Ple de l’Ajuntament de totes les Resolucions de l’Alcaldia i 

de les seues regidores i regidors delegats adoptades des de la dació de comptes formulada en 

l’anterior sessió plenària de caràcter ordinari que es va celebrar el dia 04.01.2024 i que 

comprenen: 

 

Des del número 10077 del 26 de desembre de 2023, fins al número 520 del 19 de gener 

de 2024. 

 

Per tot això, el Ple queda assabentat per unanimitat dels membres presents. 
 

13 EXPEDIENT 1718711Z. INFORMACIÓ AL PLE IV TRIMESTRE 2023 

En compliment del que establix l’art. 207 del Text Refós de la Llei Reguladora de les 

Hisendes Locals, i de conformitat amb el que disposa la base 98 d’Execució del Pressupost, 

s’adona de la informació trimestral corresponent al quart trimestre de l’any 2023: 

 

1. Pressupost de l’Ajuntament de Sagunt 
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 1.1. L’Execució del Pressupost (despeses i ingressos) de l’Ajuntament 

 1.2. Moviments i situació de la Tresoreria 

 1.3. Relació de Modificacions de Crèdit realitzades en el període 

 

2. Pressupost del Consell Local Agrari 

 2.1. L’Execució del Pressupost (despeses i ingressos) de l’Ajuntament 

 2.2. Moviments i situació de la Tresoreria 

 2.3 Relació de Modificacions de Crèdit realitzades en el període 

 

3. Lluita contra la morositat 

 3.1 Informe de Tresoreria de l’Ajuntament 

 3.2 Informe de la Intervenció General de l’Ajuntament 

 3.3 Informació del Consell Local Agrari 

 3.4 Informació de la mercantil SAG 

 3.5. Informació de la mercantil Aigües de Sagunt 

 

4. Del PMP (Ajuntament, Consell, SAG i consolidat) 

 

5. D’estabilitat pressupostària 

 

6. Informe d’Intervenció 
 

Per tot això, el Ple en queda assabentat per unanimitat dels membres presents. 
 

14 EXPEDIENT 1290680M. PACF2023 CONTROL FINANCER DE 

SUBVENCIONS BENEFICIARIS (EXERCICI 2022) 

Havent finalitzat els treballs relatius a l’auditoria de control sobre beneficiaris de 

subvencions concedides per l’Ajuntament de Sagunt, corresponents a l’exercici 2022, actuació 

arreplegada en el Pla Anual de Control Financer 2023 (PACF2023). 

 

Es dona compte al Ple de l’informe definitiu sobre beneficiaris de subvencions 

concedides per l’Ajuntament en relació amb l’exercici 2022. 

 

Seguint la política d’informació i transparència aquest informe serà accessible per part 

de la ciutadania des de la web municipal d’aquest Ajuntament. 
 

ÚNIC: Dació de compte al Ple de l’Informe de control financer de subvencions 

concedides per l’Ajuntament de Sagunt en l’exercici 2022. 
 

Per tot això, el Ple en queda assabentat per unanimitat dels membres presents. 
 

 

PRECS I PREGUNTES 

 

En aquest apartat intervenen els següents senyors regidors: 

-En primer lloc intervé el Sr. Vila, el qual vol saber què ha passat amb les mocions 

aprovades en l’anterior legislatura. Fa referència a algunes d’elles ja aprovades i que estan per 

fer. 

-El Sr. Alcalde indica que les que suposen inversions més grans anima que de cara als 

pressupostos es duguen a terme negociacions reals. És en aquestes inversions on s’han d’obrir 

els grups per a poder arribar a acords perquè s’incloguen en els pressupostos. Les que suposen 

sols treball, indica que cal recordar-les en les comissions corresponents. 
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-En el torn del Sr. Serrano exposa que espera un període de molta activitat urbanística 

per la Gigafactoria. Paral·lelament l’Ajuntament està valorant començar a constrényer aquells 

que tenen solars a construir i suposen que a més hi haurà una activitat industrial important. El 

problema és que estan veient que Urbanisme i Activitats tenen un problema de saturació. Què 

preveu l’Ajuntament per a ampliar la plantilla? 

-Respon el Sr. Alcalde que aquest Ajuntament està davant del major procés 

d’estabilització. El problema és que s’ha arribat a un nombre molt alt de funcionaris interins i 

ara es parla d’una consolidació d’entre 200 i 300 places. Primer s’han hagut d’assumir els pactes 

amb els sindicats fins a arribar a aquest període d’estabilització i consolidació i això no ha llevat 

que s’intente anar tapant les problemàtiques. En concret en urbanisme a principi d’aquesta 

legislatura a més de la plantilla es va contractar a través d’un programa, un lloc més per a evitar 

el col·lapse. És cert que hi ha hagut baixes que han suposat un contratemps, però s’intenta 

reassignar tasques i atendre totes les persones. 

-Finalment el Sr. Guillén, planteja un prec, perquè s’ha parlat del nou pla de freqüències 

quant al transport públic, que resol un problema actual però no planteja, en absolut, un escenari 

de futur. Passa a llegir algunes de les declaracions del Sr. Alcalde al fil de la repercussió de la 

Gigafactoria. Entén que no s’està treballant en el tema d’infraestructures de transport. Fan falta 

sistemes alternatius i complementaris i cal començar a treballar des d’ara mateix i exigir a la 

Generalitat o a l’Estat el que s’haja d’exigir. Tota la resta són pegats, han de prendre’s amb rigor 

i serietat aquest tema. 

-El Sr. Moreno indica que coincideix amb el Sr. Guillén en el fons de l’assumpte, però 

expressa que sí que s’està treballant, potser no d’una forma tan pública, però s’està treballant i 

pressionant la Generalitat en aquest assumpte. 

 

 I vist que no hi ha més assumptes a tractar, la Presidència clou la sessió a les 20 hores i 

43 minuts, de tot això, com a secretari general, en done fe. 

 

ACOMPLIU-HO: L’ALCALDE 


